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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Varga Judit, igazságügyi miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Jogszerűen kérik el az áruházakban minden vásárló 
személyi igazolványát?" 

Tisztelt Miniszter Asszony!

Sajtóhírek  szerint  az  egyik  élelmiszerdiszkont-lánc  olyan gyakorlatot  vezetett  be,  amely  szerint
minden,  alkoholos  terméket  vásárlótól  a  kasszánál  elkérik  a  személyi  igazolványt.
(https://hvg.hu/kkv/20220808_aldi_alkohol_vasarlas)  Ezt  a  gyakorlatot  megerősítette  egy,  a
részemre küldött állampolgári megkeresés is. Az érintett hiába múlt el 78 éves, saját elmondása
alapján sem érti,  miként merült fel a gondolat az eladóban, hogy 18. életévét esetleg még nem
töltötte be, így nem vásárolhat alkoholt.

Az „igazoltatás gyakorlata” a mindennapi bevásárlásnál nem csupán kellemetlen, hiszen elő kell
keresni az igazolványt, az alkalmazott géppel rögzíti az adatokat, amíg feltorlódik a sor, ami már
„az eljárás alá vont” vásárlóknak kényelmetlen feszengést okoz stb., de nyilvánvalóan célszerűtlen
is  a  gyakorlat.  Nem elvitatva annak jogosságát,  hogy a fiatalkorúak alkoholvásárlását  meg kell
akadályozni,  azonban  a  nyilvánvalóan  idősebb  korú  honfitársaink  ilyen  eljárás  alá  vonása
szükségtelen és mindenképpen magyarázatra szorul. Már csak azért is, mert mind a GDPR, mind az
információs  önrendelkezési  jogról  és  az  információszabadságról  szóló  2011.  évi  CXII.  törvény
nyilvánvalóvá teszi, hogy a szükségtelen, céltalan adatkezelés már alapelvi szinten is tilalom alá
esik, márpedig ebben az esetben felmerül annak gyanúja.

Fentiekre tekintettel kérdezem Miniszter Asszonyt:

1. Jogszerű-e, hogy 18. életévüket nyilvánvalóan betöltött állampolgárok személyi 
igazolványát kérik el, az adataikat pedig rögzítik a mindennapi bevásárlások során? 

2. Indokoltnak látja-e, hogy felesleges és a józan ésszel szembe menő igazoltatás alá vessék e 
vásárlókat?



 
3. Szükségtelen-e az adatkezelés a kifejtett esetben? Amennyiben nem, miért látja másként?

Várom válaszát.
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